



KAIPTC
...where peace begins



ASPR
SCHLAINING · VIENNA



Funded by

-  Austrian
Development
Cooperation
-  Federal Ministry
Republic of Austria
Defence

Humanitarian Assistance in West Africa

L'Assistance Humanitaire en Afrique de l'Ouest

Information
Mai 2020

The project **Capacity Building for Humanitarian Assistance in West Africa** aims to contribute to strengthening individual capacities in national and regional institutions to respond to humanitarian crises in the Economic Community of West African States (ECOWAS) region effectively (overall objective). In a wider context, the project contributes to achieving peace, justice and strong institutions (Sustainable Development Goal – SDG 16) as well as gender equality (SDG 5) and to making cities and human settlements inclusive, safe, resilient and sustainable (SDG 11).



The project builds on the pilot project, finalized in January 2016, and project phase II, which ended in December 2018. The project is jointly implemented by the KAIPTC and the ASPR. It is funded by the **Austrian Development Cooperation** and receives substantial support from the **Austrian Ministry of Defence**.

We would specially like to thank UN OCHA ROWCA for its support to the core courses on Humanitarian Assistance in West Africa.

Le projet **Renforcement des Capacités pour l'Assistance Humanitaire en Afrique de l'Ouest** vise à renforcer des capacités individuelles dans des institutions nationales et régionales pour répondre efficacement aux crises humanitaires dans la région de la Communauté économique des États de l'Afrique de l'Ouest (CEDEAO). Dans un contexte plus large, le projet contribue à la paix, à la justice et à des institutions fortes (Objectif de développement durable - ODD 16) ainsi qu'à l'égalité des sexes (ODD 5) et à rendre les villes et les établissements humains inclusifs, sûrs, résilients et durables (ODD 11).



Le projet s'appuie sur le projet pilote, finalisé en janvier 2016, et la phase II du projet, qui s'est terminée en décembre 2018. Le projet est mis en œuvre conjointement par le KAIPTC et l'ASPR. Il est financé par la **Coopération Autrichienne au Développement** et bénéficie d'un soutien substantiel du **Ministère Autrichien de la Défense**.

Nous tenons tout particulièrement à remercier UN OCHA ROWCA pour son soutien aux cours de base sur l'assistance humanitaire en Afrique de l'Ouest.

The training approach is trifold:

The **Core Course on Humanitarian Assistance in West Africa (HAWA CC)** provides general knowledge and skills applicable in the humanitarian sector for civilian, police and military actors that are involved in humanitarian assistance and disaster relief in the West African region.



HAWA CC graduates may apply for the **HAWA Training of Trainers (ToT)**, to develop methodological training skills with the aim to create a pool of trainers in the West African region able to support the delivery of humanitarian assistance trainings aimed at civilian, police, and military actors involved in humanitarian and disaster relief in the African context.

The **HAWA Multiplier Module (MM)** provides mentoring to HAWA ToT-graduates for the designing, implementation and evaluation of a training on an aspect of humanitarian assistance, based on the specific needs of national institutions.

L'approche de formation est triple :

Le **Cours de Base sur l'Assistance Humanitaire en Afrique de l'Ouest (HAWA CC)** fournit des connaissances générales et des compétences applicables dans le secteur humanitaire aux acteurs civils, aux policiers et militaires qui participent à l'assistance humanitaire et aux secours en cas de catastrophe dans la région Ouest-Africaine.

Les diplômés de l'HAWA CC peuvent postuler à la **Formation de Formateurs (ToT)**, afin de développer des compétences de formation méthodologique dans le but de créer une réserve de formateurs dans la région de l'Afrique de l'Ouest capables de soutenir la prestation de formations d'assistance humanitaire destinées aux civils et acteurs militaires impliqués dans l'assistance humanitaire et aux secours en cas de catastrophe dans le contexte africain.

Le **Multiplier Module HAWA (MM)** offre un mentorat aux diplômés de HAWA ToT pour la conception, la mise en œuvre et l'évaluation d'une formation sur un aspect de l'assistance humanitaire, en fonction des besoins spécifiques des Institutions.



Course Content

- ◆ Introduction to Humanitarian Assistance
- ◆ Emergency Mass Evacuation
- ◆ Humanitarian Actors: mandates, modes of operation, response mechanisms
- ◆ Coordination and Information Management between actors in the field
- ◆ Human Security, Displacement and Protection of Civilians
- ◆ Humanitarian Operation in fragile and conflict context / Civil-Military Coordination, Humanitarian CMCoord
- ◆ Conflict Sensibility and community engagement
- ◆ Public Information and Advocacy

Contenu du cours

- ◆ Introduction à l'Assistance Humanitaire
- ◆ Évacuation en Masse d'Urgence
- ◆ Acteurs Humanitaires : mandats, modes de fonctionnement, mécanismes d'intervention
- ◆ Coordination et Gestion de l'Information entre les acteurs du domaine
- ◆ Sécurité Humaine, Déplacement et Protection des Civils
- ◆ Opération Humanitaire dans un contexte fragile et conflictuel / Coordination Civilo-Militaire, CMCoord Humanitaire
- ◆ Sensibilité aux Conflits et engagement communautaire
- ◆ Information et Plaidoyer du Public



The courses on Humanitarian Assistance in West Africa are taught by experienced field practitioners. The participants are expected to actively take part in the training. Diversity of methods, a mixture of informative and personality-building work forms, including lectures, instruction, presentations, group work, guided discussion, directed exercises, etc., ensure that all attendees develop their personal knowledge and skills.

Crosscutting issues such as gender equality (WPS Agenda) are an integral part of the trainings.

The core courses are held with simultaneous English-French interpretation. Partial scholarships are available.

Les cours sur l'aide humanitaire en Afrique de l'Ouest sont dispensés par des praticien/ne/s expérimenté/e/s sur le terrain. Les participant/e/s sont censé/e/s participer activement à la formation. La diversité des méthodes, y compris des conférences, des instructions, des présentations, des travaux de groupe, des discussions guidées, des exercices dirigés, etc., garantissent que tous les participant/e/s développent leurs connaissances et compétences personnelles.

Les questions transversales telles que l'égalité de genre (Agenda WPS) font partie intégrante des formations.

Les cours de base ont lieu avec interprétation simultanée anglais-français. Des bourses partielles sont disponibles.

Rules of Attendance

In order to make your stay at the KAIPTC and your studies at the HAWA training course smooth and successful, as well as your cooperation with your colleagues fruitful both in the sessions and outside the seminar room, we kindly ask you to observe the following rules of attendance:

Our work and our training courses are founded on mutual respect and the rejection of offensive behaviour, intimidation or humiliation. Constructive conflict management is an important part of our work. This also means providing and receiving constructive criticism in an appropriate manner. We work together based on fairness, reliability and mutual trust. When joining us at the HAWA courses for professional development, we expect participants to adhere to the same standards and **to treat other people equally and with respect**, regardless of gender, religion or world view, nationality, ethnic or social origin, age, sexual orientation, disability, marital status or other aspects of personal status.

In line with the KAIPTC policy on the prohibition of sexual harassment, we are following a **0-tolerance policy** for any case of violent, discriminatory or abusive behaviour displayed by participants towards other participants, trainers, or the KAIPTC staff throughout the course, including leisure time.

We reserve the right to exclude respective persons from the course and venue.

Règles de participation

Afin de rendre votre séjour au KAIPTC et vos études au cours de formation HAWA agréables et réussis, ainsi que votre coopération avec vos collègues fructueuse à la fois dans les sessions et en dehors de la salle de conférence, nous vous prions de bien vouloir lire et observer les règles de présence suivantes :

Notre formation est fondée sur le respect mutuel et le rejet des comportements offensants, de l'intimidation ou de l'humiliation. La gestion constructive des conflits est une partie importante de notre travail. Cela signifie également formuler et recevoir des critiques constructives de manière appropriée. Nous travaillons ensemble sur la base de l'équité, de la fiabilité et de la confiance mutuelle. Lorsque nous nous joignons au KAIPTC pour le développement professionnel, nous attendons des participants qu'ils adhèrent aux mêmes normes et **traitent les autres personnes de manière égale et avec respect**, indépendamment du sexe, de la religion ou de la vision du monde, de la nationalité, de l'origine ethnique ou sociale, de l'âge, du handicap, de l'état conjugal ou d'autres aspects du statut personnel.

Conformément à la politique du KAIPTC sur l'interdiction du harcèlement sexuel, Nous suivons une politique de **tolérance zéro** pour tout cas de comportement violent, discriminatoire ou abusif démontré par les participants envers les autres participants, les formateurs et notre personnel au cours du cours, y compris pendant les loisirs.

Nous nous réservons le droit de retirer les personnes concernées du cours et du lieu.

Checklist

Before your arrival

- ◇ Complete the BSAFE online security awareness training. BSAFE is mandatory for all UN personnel:
<https://training.dss.un.org/course/detail/19948>
- ◇ Register to the virtual OSOCC
- ◇ Take care of your visa if you are a non-ECOWAS national
- ◇ Secure health insurance (recommended)
- ◇ Browse through the recommended readings (optional)

During the course

- ◇ Complete the LMS-survey daily

After the course (optional)

- ◇ Share your new knowledge in your organisation
- ◇ Stay in touch with your HAWA course colleagues
- ◇ Become a member of your HAWA country network or create one.
- ◇ Follow the KAIPTC and ASPR on social media.

Liste de contrôle

Avant d'arriver

- ◇ Compléter la formation en ligne de sensibilisation à la sécurité. BSAFE est obligatoire pour tout le personnel des Nations Unies
<https://training.dss.un.org/course/detail/19949>
- ◇ S'inscrire sur le OSOCC virtuel
- ◇ Obtenir un visa si vous n'êtes pas ressortissant de la CEDEAO
- ◇ Assurance maladie (recommandée)
- ◇ Parcourir les lectures recommandées (facultatif)

Pendant le stage

- ◇ Compléter les questionnaires LMS quotidiennement

Après le stage (facultatif)

- ◇ Partager vos nouvelles connaissances dans votre organisation
- ◇ Rester en contact avec les collègues du cours HAWA
- ◇ Devenir membre du réseau HAWA dans votre pays ou créez-en un
- ◇ Suivre le KAIPTC et l'ASPR sur les réseaux sociaux

Trainers & Experts

Facilitateurs / Facilitatrices & Expert/e/s



Franklin Babila Doh
Pan African Institute for
Development



Niatou Maria Mingou
UN OCHA ROWCA



Brig Gen Alois Hirschmugl
Austrian Armed Forces



Col Anita Asmah
Ghana Armed Forces



Brig Gen Benjamin Kusi (Rtd.)
Ghana Armed Forces



Lydia Amedzrator
Faculty of Academic Affairs and
Research (FAAR), KAIPTC



David Kwame Darko
IOM Ghana



Joana Ama Osei-Tutu
Women, Peace and Security
Institute, KAIPTC



Gavivina Tamakloe
Ghana National Disaster
Management Organisation



Sally Griffiths
Consultant



Daniel Nii Okai Tagoe
IOM Ghana



Levinia Addae-Mensah
West Africa Network for
Peacebuilding (WANEP)



Laurent de Pierrefeu
Consultant



Col Festus Abagye (Rtd.)
Ghana Armed Forces



Lt. Col. Josef Hager
Course Director
Austrian Armed Forces



Princella Akor-Godzi
Assistant Course Director
KAIPTC



Birgit Anna Mayerhofer
Project Manager
ASPR



KAIPTC
...where peace begins

The **Kofi Annan International Peacebuilding Training Centre (KAIPTC)** is a public institution under the Ghanaian Ministry of Defense with an independent governing board, based in Accra, Ghana. KAIPTC is one of the three institutions designated by ECOWAS as regional Centres of Excellence for the delivery of training and research in the areas of conflict prevention, management and peacebuilding. <https://www.kaiptc.org/>



ASPR
SCHLAINING · VIENNA

The **Austrian Study Centre for Peace and Conflict Resolution (ASPR)** is an independent, civilian, non-partisan, non-profit association, based in Stadtschlaining, Austria. The ASPR aims to contribute to the promotion of peace and peaceful conflict resolution and to the dissemination of practical ideas for peace, including its developmental and environmental aspects. <https://www.aspr.ac.at/>

With funding from

 **Austrian
Development
Cooperation**

 **Federal Ministry
Republic of Austria
Defence**

Kofi Annan International Peacekeeping Training Centre (KAIPTC)

PMB CT 210, Cantonments, Accra, Ghana

Phone: +233 302 718 200 ext 1082, E-Mail: info@kaiptc.org,

www.kaiptc.org |  KaiptcGh |  KaiptcGh

Austrian Study Centre for Peace and Conflict Resolution (ASPR)

Rochusplatz 1, 7461 Stadtschlaining, Austria, ZVR 074731184

Phone: +43 3355 2498, Fax: +43 3355 2662, E-Mail: aspr@aspr.ac.at

www.aspr.ac.at |  ASPR_Schlaining |  ASPR.Schlaining